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The African Collaborative for Health Financing Solutions’ (ACS) overarching goal is to advance implementation of health financing policies that support movement towards UHC in Sub-Saharan Africa (SSA). One of the project’s pillars is to strengthen accountability so that UHC health financing solutions are designed, implemented, and tracked through a process that is evidence-based, transparent, and accessible.[footnoteRef:1] In such a process, various actors (including the public and private sectors, technicians and service providers, and civil society including communities)  have a role to play in ensuring one another are held accountable for providing sufficient resources, ensuring those resources are used equitably and efficiently, and ensuring adequate financial management of those resources.[footnoteRef:2] In this way, movement towards UHC will be supported and the health system itself will be more directly responsive to population need.   [1:  ACS TOC Core Function 2 and Outcome 2]  [2:  Cashin C., Bloom D., Sparkes S., Barroy H., Kutzin J., O’Dougherty S. Aligning public financial management and health financing: sustaining progress toward universal health coverage. Geneva: World Health Organization; 2017 (Health Financing Working Paper No. 17.4). Licence: CC BY-NC-SA 3.0 IGO. http://apps.who.int/iris/bitstream/10665/254680/1/9789241512039-eng.pdf.] 


Accountability Learning Collaborative
In response to demand heard during our extensive consultation phase and the ACS regional workshop, ACS’ first learning collaborative will bring together key country and regional stakeholders committed to strengthening accountability for sustainable financing for UHC. Collaborative members will share experiences and knowledge, identify and co-create approaches to enhance accountability for UHC, and test and refine these approaches in specific country contexts. The collaborative will look practically at how accountability can be strengthened for health financing functions in SSA – raising revenue, pooling funds, and purchasing health services – in part by exploring alignment with stages of the budget cycle.[footnoteRef:3]  [3:  Cashin et a. 2017] 


Potential learning questions the collaborative might explore include:
· What policies and processes can governments adopt to promote transparency, broad stakeholder participation, and accountability around allocation of funding for UHC?
· What purchasing and service delivery models promote accountability to populations?
· What policy measures are needed to support accountability at the service delivery level?
· What analytical, monitoring and advocacy approaches promote accountability for UHC?

Core Group
In preparation for the formal launch of the learning collaborative, ACS is forming a small “Core Group” who will help refine the learning collaborative’s thematic focus and modalities. We are currently seeking expressions of interest from eligible and interested individuals. 

Eligible individuals:
· Are based in government institutions directly responsible for advancing UHC, civil society organizations, private sector or academic institutions
· Work on health financing and/or accountability 
· Are able to contribute substantively to planning for the collaborative in the coming months

In practice, joining the Core Group will require the following in the next 6 months:
· Actively participating in 1-2 conference calls per month 
· Attending an in-person meeting in Kigali in March (1.5-2 days)
· Being responsive to email and providing timely feedback on short written documents
· Supporting initial data collection by responding to a questionnaire

The Core Group’s scope of work will involve:
· Iterating on an accountability framework for sustainable financing for UHC
· Identifying priority learning questions
· Supporting the identification of promising accountability tools, practices and approaches in line with that framework 
· Agreeing on modalities for the learning collaborative (membership structure and terms of reference, meeting and communication modalities, potential end products, practices for testing and iterating at the country level, etc.)

Eligible individuals are encouraged to apply by sending the following information to cpoirrier@r4d.org by January 30th:

1. Name 
2. Name of organization  
3. Role at organization
4. A motivation statement (200 words maximum) for joining the Learning Collaborative
5. A CV demonstrating relevant experience  

Note that ACS is aiming to select between 7-12 individuals, and will use the above criteria as well as overall balance across stakeholder types in order to formulate the final core group. Individuals who are not able to join the core group will have the opportunity to join the broader Learning Collaborative in the coming months. Further information about the Learning Collaborative will be shared following the March meeting. 





Groupe d’apprentissage sur la redevabilité  et groupe de planification

L’objectif principal de la Plateforme Africaine Collaborative pour des Solutions de Financement de la Santé (African Collaborative for Health Financing Solutions, ACS) est de faire progresser la mise en œuvre de politiques de financement de la santé qui soutiennent le mouvement en faveur de la CSU en Afrique subsaharienne. L’un des piliers du projet consiste à renforcer la redevabilité afin que les solutions de financement de la santé pour la CSU soient conçues, mises en œuvre et suivies au moyen d’un processus transparent, accessible et fondé sur des données factuelles.[footnoteRef:4] Dans un tel processus, divers acteurs (secteurs public et privé, techniciens et prestataires de services et société civile, y compris les communautés) ont un rôle à jouer pour assurer que les uns et les autres soient tenus responsables de fournir des ressources suffisantes, veiller à ce que ces ressources soient utilisées de manière équitable et efficace et assurer une gestion financière adéquate de ces ressources. De cette manière, le mouvement vers la CSU sera soutenu et le système de santé lui-même sera plus directement sensible aux besoins de la population. [4:  ACS TOC Core Function 2 and Outcome 2] 


Groupe d’apprentissage sur la redevabilité
En réponse à la demande entendue au cours de notre vaste phase de consultation et de l’atelier régional de l’ACS, le premier groupe d’apprentissage du projet réunira les principaux acteurs nationaux et régionaux engagés à renforcer la redevabilité en matière de financement durable pour la CSU. Les membres de ce groupe partageront leurs expériences et leurs connaissances, identifieront et co-créeront des approches visant à renforcer la redevabilité en matière de CSU, et testeront et affineront ces approches dans des contextes nationaux spécifiques. Le groupe d’apprentissage examinera concrètement comment renforcer la redevabilité pour les fonctions de financement de la santé – la collecte de recettes, mise en commun des fonds et achat de services de santé – en Afrique subsaharienne, en partie en explorant l'alignement avec les étapes du processus budgétaire.[footnoteRef:5]  [5:  Cashin et a. 2017] 


Les questions d'apprentissage potentielles que le groupe d’apprentissage pourrait explorer comprennent:
· Quelles politiques et quels processus les gouvernements peuvent-ils adopter pour promouvoir la transparence, la participation des parties prenantes et la redevabilité en matière d'allocation de fonds pour la CSU?
· Quels modèles d'achat et de prestation de services favorisent la redevabilité vis-à-vis des populations?
· Quelles mesures politiques sont nécessaires pour soutenir la redevabilité au niveau de la prestation de services?
· Quelles approches d'analyse, de suivi et de plaidoyer favorisent la redevabilité vis-à-vis de la CSU?

Groupe de planification
En prévision du lancement officiel du groupe d’apprentissage sur la redevabilité, ACS forme un « groupe de planification » qui contribuera à préciser l’orientation thématique et les modalités du groupe d’apprentissage. Nous sollicitons des manifestations d’intérêt auprès de personnes souhaitant rejoindre ce groupe. 

Les individus éligibles:
· sont basés dans des institutions gouvernementales directement responsables pour la promotion de la CSU, des organisations de la société civile, dans le secteur privé ou des instituts de recherche;
· travaillent sur le financement de la santé et / ou la redevabilité;
· Sont en mesure de contribuer de manière significative à la planification pour le groupe d’apprentissage dans les mois à venir.

En pratique, participer au groupe de planification nécessitera ce qui suit dans les 6 prochains mois:
· Participer activement à 1-2 téléconférences par mois
· Participer à une réunion en personne à Kigali en mars (1,5 à 2 jours)
· Répondre aux communications et fournir des commentaires sur des courts documents écrits en temps opportun 
· Soutenir la collecte initiale de données en répondant à un questionnaire

Les travaux du groupe de planification comprendront:
· Revue d’un cadre de redevabilité pour le financement durable de la CSU
· Identifier des questions d’apprentissage prioritaires
· Soutenir l'identification d'outils, de pratiques et d'approches de redevabilité prometteurs
· S'accorder sur les modalités du groupe d'apprentissage (structure et mandat, modalités de réunion et de communication, produits finaux potentiels, approaches pour tester et améliorer les approaches au niveau national, etc.)

Les personnes éligibles sont invitées à postuler en envoyant les informations suivantes à cpoirrier@r4d.org avant le 30 janvier:
1. Nom
2. Nom de votre organisation  
3. Rôle 
4. Une lettre de motivation (200 mots maximum) 
5. Un CV démontrant une expérience pertinente

Le projet ACS vise à sélectionner entre 7 et 12 personnes et utilisera les critères ci-dessus ainsi que l'équilibre entre les types de parties prenantes afin de formuler le groupe final. Les personnes qui ne sont pas en mesure de rejoindre le groupe de planification auront l’opportunité de se joindre au groupe d’apprentissage plus large au cours des prochains mois. De plus amples informations sur le groupe d’apprentissage seront partagées après la réunion de mars.

